
Az ISS a világ vezetõ csont-radiológusait és csont-pato-
lógusait tömörítõ tudományos Társaság, tagjai között
reumatológusok és ortopéd sebészek is vannak. A koráb-
bi években többször közöltünk beszámolót az ISS tevé-
kenységérõl, kongresszusairól. 2007 októberében Buda-
pesten gyûltek össze a világ vezetõ szakemberei. Ez al-
kalmat ad arra, hogy egy kongresszusi beszámolót meg-
haladóan összefoglaljam a Társaság mûködését, annál is
inkább, mert ez sok területen eltér más tudományos
Társaságok megszokott tevékenységétõl. 

Az ISS 1974-ben alakult, elsõ elnöke az amerikai Ha-
rold G. Jacobson volt. A kétévente váltakozó elnökök a
csontradiológia legnagyobb nevei:

Harold G. Jacobson, M.D., 1974–1976
Ronald O. Murray, M.D., 1976–1978
Hurbert A. Sissons, M.D., 1978–1980
John A. Kirkpatrick, Jr., M.D., 1980–1982
Jack Edeiken, M.D., 1982–1984
Friedrich H.W. Heuck, M.D., 1984–1986
Howard D. Dorfman, M.D., 1986–1988
Akbar Bonakdarpour, M.D., 1988–1990
Walter Bessler, M.D., 1990–1992
Andrew A. Poznanski, M.D., 1992–1994
Murray K. Dalinka, M.D., 1994–1996
Holger T.A. Pettersson, M.D., 1996–1998
Donald Resnick, M.D., 1998–2000
Michael J. Pitt, M.D., 2000–2002
Iain McCall, M.D., 2002–2004
Harry Genant, M.D., 2004–2006

A következõ elnök Klaus Bohndorf lesz, aki Augs-
burgban tanszékvezetõ egyetemi tanár, korábban az Eu-
rópai Társaságnak is volt elnöke.

A Társaság tagjaival szemben, szigorú követelmények
vannak. A felvételi kérelemhez egyebek között két aján-
ló véleménye szükséges, legalább 6 impact faktoros cik-
ket kell felmutatni, stb. Egyedül azt az elvárást veszik ke-
vésbé szigorúan, hogy a tagjelölt munkaidejének leg-
alább felét csont-radiológiával töltse. A szigorú követel-
mények és a nem jelentéktelen tagdíj miatt, a Társaság-
nak jelenleg csak 557 tagja van, közülük 299 (54%) az
USA-ból. Az USA-n kívül jelentõs számú tag képviseli
az Egyesült Királyságot (38 fõ), Japánt (35 fõ), Németor-
szágot (25 fõ), Kanadát (21 fõ). 
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Rendhagyó beszámoló 
az International Skeletal Society (ISS)
mûködésérõl és nagysikerû 
budapesti kongresszusáról
Forgács Sándor dr.

A megnyitó elnöksége (balról jobbra) Forgács S., Dalinka M., Bohndorf K., Kaye J., Beltran J., Davies M. 
Mester Á. nem látszik, mert õ készítette a felvételt.
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A Társaság hivatalos folyóirata a Skeletal Radiology.
Havonta 1500 nyomtatott példányban jelenik meg, 100
oldal terjedelemmel a Springer Kiadó adja ki, és több
ezer címre elektronikusan jut el. A legtöbb elõfizetõ az
USA-ban van. Igen magas és egyre emelkedõ szakmai
színvonalat képvisel. Bizonyítják ezt az impact factorok:

2004 0,880
2005 0,980
2006 1,180

A Társaság évente megrendezi kongresszusát. A kong-
resszus helyszíne hosszú éveken keresztül Európa és
Amerika között váltakoztak, az utóbbi években, távol-ke-
leti városok is szerepelnek a helyszínek között.

A kongresszusok tudományos programja rendhagyó
módon zajlik. A munka szombaton kezdõdik, amikor
megérkeznek a patológusok, tanulmányozzák és vélemé-
nyezik a számukra bekészített metszeteket, amelyek
majd a zárt ülésen kerülnek megbeszélésre. Vasárnap dél-
elõtt-délután a vezetõség ülésezik, ahol a számos albi-
zottság vezetõje részletes beszámolót tart. Hétfõn reggel
7 órakor kezdõdik az érdemi munka. Délelõtt a Társaság
aktuális kérdései kerülnek terítékre, ismét az albizottság
vezetõk mondják el beszámolójuk összefoglalását. Ezt
közös ebéd követi, ahol a helyi szervezõk és a Társaság
vezetõi most már hivatalosan is köszöntik a megjelente-
ket, és megnyitják a kongresszust. A munka ún. zárt ülé-
sekkel folytatódik. Ezeken csak a Társaság tagjai vesz-
nek részt. A tudományos program gerincét esetismerteté-
sek adják. Az eseteket néhány képpel és rövid leírással il-
lusztrálva elõre megkapják a résztvevõk, egy színvonalas
kiadvány formájában. A diagnózist ebben nem adják
meg, mindenki töprenghet rajta. Az eseteket egy patoló-
gus és egy radiológus közösen prezentálja. Amikor el-

árulják a diagnózist, az ülés elnök összefoglalja, hogyan
látta ezt a többi patológus. Nem ritkán jelentõsen eltérõ
diagnózisok születnek, amibõl színvonalas, érdekes viták
kerekednek. Az esetek, igazi osteológiai csemegék: ritka
és/vagy különleges megjelenésû tumorok, ritkán elõfor-
duló, érdekes jóindulatú csont-ízületi elváltozások. A zárt
ülések programjában elõadások is szerepelnek, új diag-
nosztikus és terápiás lehetõségekrõl, a hagyományos tü-
netek újszerû interpretációjáról, stb. 

A zárt ülésen tehát, a Társaság tagjai tartanak – rész-
ben felkérésre – egymásnak elõadásokat, melynek

programját egy külön bizottság állítja össze. El kell
mondanunk, hogy ezt a rendszert újabban kritikák
érik. Valóban nehéz megmagyarázni, hogy a zárt ülé-
sek érdekes és tanulságos programjából miért van-

nak kirekesztve a tanulni vágyó fiatalok, akik még nem
tagjai az ISS-nek. Utóbbi években ezt részben kompen-
zálandó elektronikus poszter szekciót vezettek be.
Akinek a szigorú követelmények szerint beküldött absz-
traktját itt elfogadják, részt vehet a zárt ülésen annak
ellenére, hogy nem tagja a Társaságnak.

Szerdán gyülekeznek a továbbképzõ tanfolyam részt-
vevõi. Minden kongresszushoz társul egy ilyen tanfo-
lyam, amelyre a magas részvételi díj ellenére, a világ
minden részérõl több száz résztvevõ jelentkezik. A 3 na-
pos tanfolyamon az ISS tagjai tartanak elõadásokat. A
hallgatóság a legkiválóbb szakemberektõl hallhatja meg
a legújabb ismereteket. 

Magam az 1980-as évek közepén ismerkedtem meg az
ISS munkájával. Szerencsés korszak volt, hiszen szá-
munkra ekkor kezdett kinyílni a világ, és nyugati bará-
taink is ekkor érezték fontosnak, hogy felvegyék velünk
a kapcsolatot. Számos neves szakembert, akit korábban
csak az irodalomból ismertem, most személyesen is meg-
ismerhettem. Elõsegítette ezt látogatásom San Diegoban
D. Resnick professzornál, San Franciscoban H. Genant
professzornál, Chicagoban G. Greenfield professzornál,
New Yorkban G. Hermann professzornál stb. Ezek a kap-
csolatok hamar gyümölcsözõvé váltak. Ebben az idõben

Az ISS vezetõségébõl Victor Pollucino (balról) és Mark
Davies (Mester Ádám és Forgács Sándor között) segítettek
az elõkészítésben, õket külön is köszöntöttük.

Mark Davies, Judith Adams, (az Osteoporosis Albizottság
vezetõje) és asztaltársaságuk.



indítottam útjára az Osteológiai Közleményeket, amely-
nek „advisory board”-jában a csontradiológia számos ve-
zetõ szakembere szerepet vállalt, azóta is segítik a szer-
kesztõség munkáját. Greenfield, Hermann és Sebes
(Memphis) professzorokat sikerült megnyernem, hogy
hazánkban tartsanak elõadásokat az Osteológiai Kong-
resszusokon, és az Osteológiai Szekció által szervezett
tanfolyamokon. Szívesen jöttek Magyarországra, sokat
tanultunk tõlük. G. Hermann professzort az MRT tiszte-
letbeli tagjává fogadta. Segített az együttmûködésben,
hogy 1991-ben Budapesten került megrendezésre az
EULAR, ahol az ISS számos vezetõje részt vett, Resnick
professzorral például közös szekcióban tartottam elõ-
adást. Legtöbbjük ekkor volt elõször Budapesten, öröm-
mel kalauzoltuk õket szép fõvárosunkban. 

1991-ben 2 ajánlóm javaslata alapján felvettek az ISS
tagjai sorába Hamarosan beválasztottak az egyik albi-
zottságba, amelynek feladata volt a továbbképzõ kurzu-
sok USA-n kívüli szervezése. Ennek az albizottságnak
H. Imhof a vezetõje. Be kell vallanom, albizottsági tevé-
kenységem nem volt nagyon sikeres. A magas költségek
miatt hazánkból és a környezõ országokból csak kevés
résztvevõt tudtam beszervezni. 

A 90-es évek elejétõl kezdve, minden alkalmat megra-
gadtam arra, hogy javasoljam Budapestet egy ISS kong-
resszus színhelyéül. A kongresszus helyszínének kivá-
lasztását hosszú elõkészítõ munka elõzi meg. Külön albi-
zottság foglalkozik ezzel a kérdéssel. Járják a világot, és
javaslatokat tesznek. Ezen albizottság vezetõje és tagjai
Gilula, késõbb Dalinka professzorok vezetésével, több-
ször is Budapestre látogattak. Így sikerült fõvárosunkat a
potenciális helyszínek közé felvenni. 

Igen szigorú követelményeknek kell megfelelnie egy
ISS kongresszusi helyszínnek. A várostól elvárják, hogy
turisztikai szempontból is vonzó, nem utolsó sorban biz-
tonságos legyen. Ötcsillagos hotelt kell választani, amely
rendelkezik a kongresszus lebonyolításához szükséges
minden adottsággal. Itt lakik a többszáz résztvevõ, más
hoteleket nemigen vesznek igénybe. Az 1 hétig tartó
kongresszust minden este valamilyen rendezvény színe-
síti, ezeknek is magas színvonalú helyszíneket kell bizto-
sítani. Végül, de nem utolsó sorban az adott országban
kell, hogy mûködjön a Társaság egy aktív tagja, lehetõ-
leg tisztségviselõje.

Szóval nehéz jó helyszínt találni. Õszintén szólva csak
reménykedtem, hogy Budapest a magas követelmények-
nek megfelelhet. Már le is mondtam róla, amikor 2 évvel
ezelõtt régi barátunk, Mark Davies, az ISS titkára lelkes
hangú levélben értesített arról, hogy a vezetõség Buda-
pestet jelölte ki, és engem kérnek fel a helyi szervezõbi-
zottság vezetésére. A korábbi kongresszusok olyan ma-
gasra tették a mércét, hogy megrettentem a feladat nagy-
ságától, de akkor már visszatáncolni nem lehetett. 

Mindannyiunk nagy szerencséjére segítségemre sietett
Mester Ádám dr. Korábban az European Society of Mus-
culoSkeletal Radiology (ESSR) vezetõségi tagja, majd

elnöke volt. Jól ismeri a nemzetközi osteológiai élet sze-
replõit. Fölényes nyelvtudással társult, kitûnõ kommuni-
kációs képessége, rátermettsége, szervezési tudása és ta-
pasztalatai, magas szintû orvos-szakmai és informatikai
ismeretei tették lehetõvé, hogy sikerrel megoldjuk a fel-
adatokat. 2006-ban Vancouverben Mester Ádám vett
részt az ISS elõzõ kongresszusán, ott bemutatta a buda-
pesti kongresszus potenciális helyszíneit, és hívott min-
denkit, hogy jöjjenek el a 32. kongresszusra. Mester
Ádám tudományos tevékenysége megfelel az ISS elvárá-
sainak, így Vancouverben taggá választották, és attól
kezdve ketten közösen szerepeltünk, mint a budapesti
kongresszus helyi vezetõi. 

Az ISS kongresszusok hivatalos szervezõje mindig egy
amerikai cég. Annak vezetõi többször eljöttek Budapest-
re. A helyszíneket javaslatunk alapján közösen választot-
tuk ki. A hotelfoglalással, befizetésekkel nekünk nem kel-
lett foglalkozni. A továbbképzõ kurzus programját Vladi-
mir Jevtic professzor (Ljubljana) állította össze a tõle meg-
szokott nagy szakmai hozzáértéssel. Így is maradt elég fel-
adatunk. Egyebek között biztosítani kellett a patológusok
részére 25 mikroszkópot. Ennek fejében a magyarországi
patológusok ingyen vehettek részt a kongresszuson.

Az amerikai rendezõk már több nappal korábban meg-
érkeztek. A jól elõkészített helyszíneken csak az utolsó
simításokat kellett elvégezniük. Szombaton jöttek a pato-
lógusok, elkezdték tanulmányozni a metszeteket, ame-
lyeket prof. Leonard Kahn a csontpatológusok vezetõje,
világhírû szakember készített elõ számukra. Folyamato-
san érkeztek a vezetõségi tagok, vasárnap reggelre min-
den készen állt a vezetõségi ülésre. Az egész napos ülés
a szokásos menetrend szerint zajlott le. Elõször természe-
tesen nekünk kellett beszámolni a kongresszus elõkészü-
leteirõl. Fontos napirendi pont volt a 2010-es kong-
resszus helyszínének kiválasztása (2009: Új Delhi, már
korábban eldõlt). A vezetõség Washington D.C.-nek sza-
vazott bizalmat. 
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A záróvacsorán Forgács Sándor és Vladimir Jevtic
kiértékelték a kongresszust.
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Hétfõn reggel a szokásos napirenddel elkezdõdött a
kongresszus munkája. Ekkor derült ki számunkra, hogy
közel 600 regisztrált résztvevõ van, amely több, mint
Vancouverben és Szingapúrban volt. A résztvevõk nagy
része elõször járt Budapesten. Jó helyszínt választottunk.
Az Intercontinental Hotel teraszáról, tanácskozási hely-
ségeibõl, lakószobáiból csodálatos panoráma nyílt az ok-
tóberi napfényben fürdõ városra. Vendégeink élvezték a
látványt, és – teljesen érdemtelenül – nekünk köszönték
meg, hogy ilyen csodálatos helyre érkeztek. A hotel kitett
magáért, mindenütt rendezettség, gazdagon terített kávé-
szünetek stb. 

Az elsõ nap közös munkaebédjén Jeremy Kaye, az ISS
elnöke és természetesen mi köszöntöttük a résztvevõket,
és megnyitottuk a kongresszust. A gazdag tudományos
program ismertetésére visszatérünk. Jelen beszámolóban
fõleg a társasági eseményeket szeretném kiemelni. 

Vasárnap este a nyitófogadásra a Magyar Tudományos
Akadémiára (Alapítványunk egyik szponzora, a PANA-
COM segített ezt megszervezni) sétáltunk át. A csodálatos
XIX. századi épület és a gazdag fogadás lenyûgözte a
résztvevõket. Büszkén magyaráztuk, hogy ez nem egy mú-
zeum, (ezt többen megkérdezték) hanem aktív mûködõ
akadémia, ahol az orvostudomány is az õt megilletõ helyet
foglalja el.

Hétfõ este a Társaság elnöke adott fogadást a Sofi-
telben, ahol a gazdagon terített asztalok mellett, a kivilá-
gított Budapest panorámája jelentette vendégeinknek a
nagy attrakciót. 

Kedd este a „members dinner”-t az Iparmûvészeti
Múzeum aulájában rendeztük. A csodálatos helyszín, a
nagyszerû vacsora sokáig emlékezetes marad. Jeremy
Kaye köszöntötte a Társaság korábbi elnökeit, akik csak-
nem teljes számban jelen voltak, és nem utolsó sorban a

helyi szervezõket, még feleségeinknek
is kijutott az ünneplésbõl. A múzeum
kiállító termei sajnos zárva voltak, de
elmeséltük barátainknak, hogy milyen
fantasztikus gyûjtemények vannak az
épületben, sokan közülük másnap vis-
szatértek. 

Szerdán folyamatosan érkeznek a

továbbképzõ tanfolyam résztvevõi, akik az elõadókkal
elõször az esti fogadáson találkozhattak. Ez a fogadás a
hagyományoknak megfelelõen a kongresszus helyszínén
zajlik. A hotel kitett magáért, a szép környezetben
kifogástalanul megvendégelték a résztvevõket. 

Csütörtök este a hagyományoknak megfelelõen
„Chairman’s choice” est. Az Európa hajót választottuk.
Magyaros estet szerveztünk, hazai ételkülönlegességek-
kel. Budapest esti panorámája, virtuóz cigányzenekar,
színvonalas folklór mûsor és nem utolsó sorban a kitûnõ
magyar borok kóstolója fantasztikus hangulatot te-
remtett, és olyan sikert aratott, amelyet csak titokban
mertünk remélni. 

A péntek esti gálavacsorán az Intercontinental bálter-
mében más dolgunk már alig akadt, mint ismét besöpörni
a köszöneteket, és elköszönni vendégeinktõl. 

Sajnálatos módon magyar résztvevõ mindössze 10 volt
(legalább is hivatalosan). Hiába hirdettük meg, hogy
1 részvételi díjjal 3 magyar orvos vehet részt a kong-
resszuson, ez sem jelentett nagy vonzerõt, és szpon-
zoraink sem siettek segítségünkre. Igaz most önzetlen
szponzorokra lett volna szükség, mivel technikai ki-
állítást a Társaság hagyományaihoz híven nem rendezett.
Felhívták figyelmünket arra, hogy más országokban a
helyi turisztikai szervezetek szponzorálják a ren-
dezvényt, hiszen sok száz „ötcsillagos” vendéget hoz-
tunk ide. Természetesen próbálkoztunk mi is ezzel –
sikertelenül. A mi áthidaló megoldásunk csak abban áll-
hatott, hogy budapesti radiológus rezidensek önkéntes
csapata mégis részt vehetett annak árán, hogy mozgat-
ható testrészeiket felajánlották az ultrahang kurzus
számára.

Összességében elmondhatom, hogy szerencsénk volt.
Októberi napsütésben, jól kiválasztott helyszíneken,

igen magas szintû szolgáltatásokat
kaptak vendégeink, akik nagyszerûen
érezték magukat. Ezekért a köszönetet
– sokszor érdemtelenül – mi söpörtük
be. A gálavacsorán a Társaság egyik
vezetõje fogalmazta meg: „a For-
gács–Mester páros által rendezett
esemény minden idõk egyik legjobb ISS
kongresszusa volt.”


